
Hrádek nad Nisou je mimořádně úspěšný v získávání dotací 
na své investiční akce. Díky nim může realizovat velké pro-
jekty, na které by ze svého rozpočtu město naší velikosti ni-
kdy nedosáhlo. S pomocí dotací se buduje například Domov  
seniorů na Oldřichovské ulici, z minulosti můžeme připome-
nout rekonstrukci památkově chráněné Schubertovy vily, 
stavbu nové knihovny, komunitní centrum Seník, obnovy 
škol a mnohé další. V současnosti má město připravených 
hned několik zajímavých projektů. Do Operačního programu 
životní prostředí podalo poměrně „troufale“ hned pět žádostí 
o podporu. A uspělo se všemi. Je to opravdu nevídaný úspěch, 
který nám mohou ostatní města závidět. I ta mnohem větší, 

než je Hrádek. Pane starosto, co se tedy v nejbližších letech 
bude díky dotacím v Hrádku budovat?  
Jde o celkem pět zásadních staveb. Tři z toho jsou v areálu Bekonu 
(městský archiv a depozitář, poliklinika, Dům sportu), dále je to  
nový Klub mládeže, který by měl nahradit stávající budovu u školy  
T. G. Masaryka a rozrůst se o sportovní halu, a poslední dotačně 
schválená stavba je výstavba zařízení předškolního vzdělávání v Legio -
nářské ulici. Tady školka kdysi bývala a my reagujeme na to, že Hrádek 
se postupně rozrůstá, každým rokem přibývá obyvatel a předškolní 
vzdělávání teď zajišťujeme na hraně kapacit. Chceme proto být  
připraveni.    

Pokračování na straně 4 

Proměna Bekonu odstartuje ještě letos

 
Obřadní síň se opravuje 
Na radnici probíhají práce na rekonstrukci 
obřadní síně. Součástí obnovy jsou nejen 
stavební úpravy, zcela nové bude i vybavení.
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Příspěvkový program města 
V příspěvkovém programu na podporu 
spolkové činnosti, kultury a sportu město 
rozdělilo rekordní sumu.
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Údržba zeleně 
Loni na zkoušku, letos už naplno. Údržbu 
veřejné zeleně si v této sezóně v plné míře 
zajišťuje město vlastními prostředky.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
14. schůze rady města 
Rada města na svém 14. jednání, konaném dne 10. května 2023, 
mimo jiné: 
— schválila pronájem prostor pro konání slavnostní promoce absol-

ventů Univerzity třetího věku – Rytířského sálu na SH Grabštejn od 
pronajímatele, Národního památkového ústavu, státní příspěvkové 
organizace, Praha 1 – Malá Strana, za úhradu ve výši 900 Kč 

— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje,  
Programu: 7.2 Záchrana a obnova památek v Libereckém kraji na 
projekt „Oprava fasády objektu č. p. 67 Azyl, Hrádek nad Nisou“ 
ve výši 348 282,63 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši  
1 436 506,28 Kč 

— souhlasila s podanou žádostí o podporu na projekt „MŠ Liberecká, 
Hrádek nad Nisou – FVE“ do 11. výzvy MŽP (OPŽP 2021–2027), 
SC 1.2, opatření 1.2.1 a 1.2.2, o celkových výdajích ve výši  
3 020 379,74 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši 1 814 647,64 Kč, 
vlastním podílu ve výši 1 205 732,10 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli paní M. M. 
ve výši 5 000 Kč na „Reprezentaci ve Fitness soutěžích – ICN Beauty 
& Fitnes Cup 2023 a ICN International Championship of Czech  
Republic“ 

— schválila poskytnutí daru ve výši 20 000 Kč Fokusu Liberec, o. p. s, 
Liberec 15, na úhradu PHM pro terénní tým ve službě chráněné 
bydlení 

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Oprava havarijního 
stavu a prodloužení vodovodu areál Kristýna, Hrádek nad Nisou“ 
subjektem PO: 1. JHS, s. r. o., Hodkovice nad Mohelkou, za celko-
vou cenu 2 379 810,08 Kč s DPH (tj. 1.966 785,19 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky s názvem „Opravy výtluků komunikací 
metodou ITHR za 1 m2“ firmě Street, s. r. o., Praha 8 – Libeň, která 
nabídla nejnižší cenu za 1 m2 ve výši 689,70 Kč včetně DPH  
(570 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky s názvem „Opravy výtluků výřezem za 
1 m2“ firmě Street, s. r. o., Praha 8 – Libeň, která nabídla nejnižší 
cenu za 1 m2 ve výši 900 Kč včetně DPH (743,80 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na výrobu, dodávku a montáž přístřešku 
na p. p. č. 89/28 v k. ú. Dolní Sedlo, firmě LTL KOVO, s. r. o., Hrádek 
nad Nisou za cenu 87 000 Kč bez DPH (105 270 Kč s DPH). 

 
15. schůze rady města 
Rada města na svém 15. jednání, konaném dne 24. května 2023, 
mimo jiné: 
— schválila čerpání rezervního fondu organizace Mateřská škola, Hrá-

dek nad Nisou – Donín, v celkové maximální výši 50 992 Kč na 
úhradu dodavatelské faktury za nákup nového nábytku do sbo-
rovny organizace 

— schválila přijetí dotace z Ministerstva vnitra – Programu prevence 
kriminality na místní úrovni 2023 na projekt „Hrádek nad Nisou – 
Domovník preventista 2023“ ve výši 307 800 Kč a zajištěném spo-
lufinancování ve výši 34 200 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Základní 
škola a Základní umělecká škola T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou, 
ve výši 4 840 Kč na „Úhradu nákladů spojených s pořádáním Plesu 
vycházejících žáků dne 9. 6. 2023“ 

— schválila poskytnout žadateli Přístav 3V, z. ú., Chrastava, finanční 
příspěvek ve formě daru ve výši 20 000 Kč na poskytování sociálně 
aktivizačních služeb pro seniory a osoby se zdravotním postiže-
ním 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Rekonstrukce VO,  
ul. Přímá, Hrádek nad Nisou – Dolní Sedlo“ uchazeči společnosti: 
ELIPROM, spol. s r. o., Liberec za celkovou nabídkovou cenou  
299 704 Kč bez DPH (362 641,84 Kč s DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající ve vyhoto-
vení projektové dokumentace pro územní řízení a stavební povo-
lení v rámci akce „Hrádek nad Nisou, sídliště Liberecká, chodník – 
lokalita č. 1“ zhotovitelem Nýdrle projektová kancelář, Liberec, za 
nabídkovou cenu 95 000 Kč bez DPH (114 950 Kč vč. DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající ve vyhoto-
vení projektové dokumentace pro územní řízení a stavební povo-
lení v rámci akce „Hrádek n. Nisou, sídliště Liberecká, parkoviště – 
lokalita č. 5“ zhotovitelem Nýdrle projektová kancelář, Liberec, za 
nabídkovou cenu 88 500 Kč bez DPH (107 085 Kč vč. DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v dodání 
přístřešků do areálu MŠ a ZŠ za celkovou cenu 86 730 Kč bez DPH 
(104 943,30 Kč vč. DPH) zhotovitelem KOVOVÝROBA Peřina, s. r. o., 
Hrádek nad Nisou 
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tak jsme se konečně dočkali, chtělo by se říct. Letošní zvláštní jaro je 
pryč a máme tady léto. Blíží se prázdniny, čas volna, dovolených…  
zároveň je to čas, kdy odstartuje jedna z největších investičních akcí 
našeho města v historii, proměna areálu Bekon. V průběhu léta to ne-
bude tolik znatelné, pracovat se bude na odstranění ekologické zátěže 
uvnitř. Ještě v letošním roce bychom ale měli vidět, jak postupně mizí 
staré budovy. Když všechno půjde dobře, už v příštím roce na jejich 
místě začnou růst nové. Myšlenky a vize, kterými se nejen vedení 
města zabývá už několik let, se začnou zhmotňovat. V úvodním článku 
tohoto čísla se dozvíte, jak složité je pro takový projekt najít peníze. 
Než bude Bekon zcela hotový, uplyne mnoho času. Jednotlivé části ale 

začnou sloužit svému účelu postupně. Na stránkách HRÁDECKA o nich 
budeme průběžně informovat. V aktuálním čísle se jako obvykle vra-
címe k událostem, které se kolem nás udály v minulých týdnech. Bylo 
toho opravdu hodně. Jarní a letní měsíce kulturním, společenským  
a sportovním akcím nahrávají. A v našem městě je mnoho lidí, kteří 
jsou ochotní ve svém volném čase je pořádat. Na své si přijdou všichni. 
Od batolat až po seniory. Hrádek má co nabídnout opravdu každému. 
I proto je naše město místem, kde se dobře žije. V dnešní napjaté době 
je to něco, co rozhodně není samozřejmé. Buďme vděčni. Kéž by se  
i jinde měli tak, jako my v Hrádku. Přejeme vám krásné léto!  

Za redakční tým Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace v rozsahu dokumentace pro 
provedení stavby (dále jen DPS), na akci: „Stavební úpravy a půdní 
vestavba – Základní škola Loučná“, společnosti FS Vision, s. r. o., 
Liberec V – Kristiánov, za nabídkovou cenu 682 440 Kč s DPH  
(564 000 Kč bez DPH) 

— schválila vítězného uchazeče (dodavatele) zakázky s názvem „Pří-
stavba, stavební úpravy a vestavba půdních atelierů Základní škola 
T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou“, resp. schválila nejvhodnější 
nabídku uchazeče: TERMIL, s. r. o., Jablonec nad Nisou, za celko-
vou cenu 36 662 288,35 Kč vč. DPH (30 299 411,86 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na zajištění KOOBOZP na akci: „Pří-
stavba, stavební úpravy a vestavba půdních atelierů Základní škola 
T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou – zajištění KOOBOZP“, společ-
nosti REAL engineering, spol. s r. o., Liberec III – Jeřáb, za nabíd-
kovou cenu 99 220 Kč s DPH (bez DPH 82 000 Kč) 

— schválila přidělení zakázky na zajištění TDI na akci: „Přístavba, sta-
vební úpravy a vestavba půdních atelierů Základní škola T. G. Ma-
saryka, Hrádek nad Nisou – zajištění TDI“, společnosti REAL enginee-
ring, spol. s r. o., Liberec III – Jeřáb, za nabídkovou cenu 280 000 Kč 
bez DPH (s DPH 338 800 Kč) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
diagnostiky stavebních konstrukcí v rámci projektové přípravy pro 
akci: „Stavební úpravy – nové využití půdních prostor, Základní 
škola a Mateřská škola, Hrádek nad Nisou – Loučná, Hartavská 
220“, zhotovitelem FS Vision, Liberec V – Kristiánov, za cenu  
133 584 Kč s DPH (110 400 Kč bez DPH). 

 
16. schůze rady města 
Rada města na svém 16. jednání, konaném dne 31. května 2023, 
mimo jiné: 
— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli panu P. T., 

ve výši 49 000 Kč na „Úhradu části nákladů za pronájem prostor 
chráněné dílny“, s podmínkou doložení nájemní smlouvy na neby -
tový prostor před podpisem veřejnoprávní smlouvy a rozložením 
částky 49 000 Kč do měsíčních intervalů 

— schválila podání žádosti o dotaci na projektový záměr města Hrá-
dek nad Nisou pod názvem „Hrádek nad Nisou: Oprava povrchu 
komunikace ul. Žitavská – I. etapa“ do výzvy Ministerstva pro 
místní rozvoj, podprogramu Podpora obcí s 3 001 – 10 000 obyva-
teli, dotačního titulu 117d8220A Podpora obnovy místních komu-
nikací, o celkových výdajích ve výši 4 763 659 Kč včetně DPH,  
požadované dotaci ve výši 2 353 394 Kč a vlastním podílu včetně 
neuznatelných výdajů ve výši 2 410 265 Kč. 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 
5. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 5. zasedání, konaném dne 31. května 
2023, mimo jiné: 
— schválilo závěrečný účet města Hrádek nad Nisou za rok 2022 

včetně Zprávy nezávislého auditora o výsledku přezkoumání hos-
podaření města Hrádek nad Nisou za rok 2022 bez výhrad a účetní 
závěrku města Hrádek nad Nisou za rok 2022, sestavenou k rozva-
hovému dni 31. 12. 2022 

— schválilo změnu rozpočtu města 2023 č. 10 ve výši 62 457 506 Kč. 
Rozpočet města 2023 po změně č. 10 má stanoven celkový objem 
příjmů částkou 522 290 530 Kč, celkový objem výdajů částkou  
662 476 439 Kč a salda ve výši 140 185 909 Kč ve třídě financování 

— schválilo poskytnutí finančního daru organizaci Člověk v tísni, o. p. s., 
Praha 2 
1) na odborné sociální poradenství zaměřené na dluhovou proble-

matiku ve výši 18 000 Kč 

2) na realizaci základních činností sociální služby – terénní pro-
gramy ve výši 13 000 Kč 

— schválilo navrhovaný plán činnosti – termíny zasedání Zastupitel-
stva města Hrádek nad Nisou na druhé pololetí r. 2023: 30. 8., 27. 9., 
25. 10., 22. 11., 13. 12. 

— vzalo na vědomí plán činnosti – termíny jednání Rady města Hrá-
dek nad Nisou na druhé pololetí r. 2023: 19. 7., 9. 8., 23. 8., 6. 9., 
20. 9., 4. 10., 18. 10., 1. 11., 15. 11., 6. 12., kdy se i v termínech  
konání zasedání zastupitelstva města budou automaticky konat jed-
nání rady města před zastupitelstvem, nebude-li takové jednání 
rady města odvoláno. 

Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva  
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 28. června  
2023 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.

36. číslo | červen 2023

www.hradek.eu

Radnice se částečně 
změnila ve staveniště 

 
Na dvou místech Městského úřadu v Hrádku nad Nisou probíhají  
v současnosti stavební práce. V přízemí prochází kompletní rekon-
strukcí obřadní síň. Místnost, ve které mnozí z nás zahájili a ukončili 
školní docházku, oženili se nebo vdali či pyšně představili své ratolesti 
jako nové občánky města, je teď k nepoznání. Došlo ke kompletní  
výměně slaboproudé i silnoproudé elektroinstalace a kabeláže pro au-
diosystém. Část obřadní síně má již dokončené nové omítky, ale než 
nablýskaná místnost s novotou vonícím nábytkem i osvětlením znovu 
začne plnit svůj účel, hodně úkolů tu ještě čeká. Návštěvníci radnice 
tyto práce stěží postřehnou, vše probíhá za „zavřenými dveřmi“. 

Čeho si ale příchozí s největší pravděpodobností všimnou hned, jsou 
informační tabule u výtahu o uzavřeném schodišti mezi prvním a dru-
hým patrem radnice. Návštěvníci i zaměstnanci se mezi dvěma horními 
podlažími mohou přemístit výhradně pomocí výtahu. Důvod? Výstavba 
schodiště na půdu. Pod střechou bude v další etapě oprav budovy umís-
těna nová vzduchotechnika. Rozměrné zařízení by se pod nejhořejší 
trámy jen složitě dostávalo nějakým provizorním průlezem ve stropě, 
proto vznikla potřeba prodloužit schodiště o další patro. Vzniká tu  
formou ocelové konstrukce, která po dokončení dosáhne až k novým 
dveřím na půdu. Tato plánovaná část schodiště bude oddělena mříží  
a určená jen zaměstnancům městského úřadu. Realizaci a související 
omezení v budově radnice prozatím prodlužuje nedostatek některých 
nezbytných hutních komponentů na trhu. -rs-



Dokončení ze strany 1 
V HRÁDECKU budeme tyto projekty postupně představovat, 
až přijde jejich čas, dnes se zaměříme na Bekon, protože 
jeho realizace je nejblíž. O této investici už bylo řečeno i na-
psáno hodně. Od koupě areálu a původní myšlenky na jeho 
využití uběhlo mnoho let. Změnily se v čase tyto plány?  
Zase tolik ne. Benar jsme kupovali s tím, že nechceme přihlížet jeho 
postupné destrukci a devastaci, ale tak, jak jsme ho koupili, už se z něj 
příliš zachránit nedalo. Od začátku se bavíme o několika prvcích, kdy 
jedním z nich jsou archivy a depozity, které město nutně potřebuje. 
Vzniknout by tam tedy měl zcela nový městský centrální archiv, který 
nebude sloužit pouze radnici, ale můžeme tam prostory nabídnout 
školám, školkám, našim příspěvkovým organizacím, které všechny  
archivují dokumenty za mnoho let, a jejich objem stále narůstá. Tím, 
že budou moci využít tyto prostory, uvolní si ty ve svých objektech, 
pro které určitě najdou lepší využití.  
      Pak je to hodně diskutovaná centrální poliklinika, kde naším cílem 
je v první etapě nabídnout odpovídající, moderní ordinace stávajícím 
lékařům, kteří jsou rozmístěni po celém městě, a potom bychom rádi 
třeba ve spolupráci s Krajskou nemocnicí zajistili do Hrádku i další 
specialisty. Dále je to Dům sportu, kde by mimo jiné měly najít zázemí 
oddíly, které aktuálně jsou v provizorních a nevyhovujících prostorách, 
například Kickbox, kulturisti, Rising stars, ale i další. Navržená je zde 
i horolezecká stěna nebo například kurty na squash. V objektu poli-
kliniky i Domu sportu se počítá s podzemním parkováním, takže je to 
se vším komfortem. 
      Další prvek, který je v Bekonu navržený a aktuálně ho řešíme, je 
bydlení. To ale zatím přesahuje možnosti města, hledáme proto způ-
sob, jak tuto část vyřešit. Jednáme například s developery, ale jak se 
vše vyvine teprve uvidíme.  
      Takže plány se nemění, struktura využití Bekonu je stále stejná, je-
diné, co se změnilo, je technologie stavby jednotlivých budov, kdy 
původně byly navržené standardně, nyní se počítá s režimem pasiv 
plus, to znamená energeticky soběstačné. To nám také pomohlo 
uspět v dotačních výzvách.  
 
Už jsme zmínili výše, že realizace Bekonu je na dohled. Kdy 
se začne v areálu něco dít a čím se začne? 
Ono už se děje, probíhá takzvaná nultá etapa, kdy město kromě toho, 
že bylo úspěšné s žádostmi o dotace na stavbu, uspělo i v programu 
Ministerstva životního prostředí na likvidaci starých ekologických  
zátěží. Víme a máme na to zpracovanou analýzu, že v Bekonu zůstala 
část surovin a chemikálií, které se používaly v bývalé výrobě, jsou tam 
v různých sudech a nádobách a je nutné je odborně zlikvidovat, zů-
staly tam kontaminované některé sklady a tak dále. Aktuálně tedy běží 

výběrové řízení na zhotovitele, v průběhu prázdnin by se měla stará 
ekologická zátěž vyřešit a následně přijdou na řadu demolice, kdy  
drtivá většina budov půjde k zemi. To by mělo být na podzim.  
 
Zatím tedy bouráme, likvidujeme, demolujeme… kdy se 
začne stavět?  
Tím, že u dotací nikdy nevíte, jak dopadnou, a Bekon je opravdu velký 
projekt, nenechali jsme nic náhodě a spolu s žádostí do Operačního 
programu životní prostředí jsme projekt přihlásili i do jiného pro-
gramu, a to v rámci Národního plánu obnovy na řešení brownfieldů. 
Ten má lepší podmínky uznatelnosti, je ale o něco tvrdší. Jednou  
z podmínek je, že peníze musí být profinancované do konce roku 2025. 
Zatím nevíme, jak všechno dopadne, kdybychom budovali jen z OPŽP, 
kde ta doba čerpání je delší, potom bychom zvažovali, aby se městu 
o něco lépe dýchalo, že bychom zahájili stavbu jen archivů a polikli-
niky a Dům sportu by ještě rok nebo dva počkal. Pokud dopadne Ná-
rodní plán obnovy a budeme muset všechno stihnout, půjdeme  
i touhle cestou. To bych ale zatím předjímal, každopádně na stavby 
už máme stavební povolení, financování je zajištěné a hned jak bu-
deme znát výsledky našich žádostí, rozhodneme o harmonogramu.  

 
Jakým způsobem je zajištěné financování takového pro-
jektu? I když přesné ceny budeme znát až po vysoutěžení, 
mluvíme o stovkách milionů korun… 
Takhle velkou stavbu by Hrádek bez dotací vůbec neměl šanci zreali-
zovat. Ale i dotace má nějaký skluz, to znamená, že vy stavíte, dodava-
tel fakturuje a vy musíte mít na zaplacení těchto faktur. To z běžných 
provozních peněz města není možné. Město tedy využije úvěrů. Pře-
klenovací úvěr kofinancuje stavbu v průběhu, platí se z něj faktury  
a vrací se na něj prostředky, které přijdou proplacené v rámci dotací. 
Pak potřebuje ještě úvěr na úhradu spoluúčasti, protože každá stavba 
zahrnuje i náklady, které dotace nepokryje. Splácení úvěru ovšem 
není pro Hrádek žádný problém, protože ekonomika města je na vyni -
kající úrovni.  
 
Celou dobu jsme teď mluvili o budovách, existuje ale i pro-
jekt na park, který areál obklopí. Ten bude pomyslnou třeš-
ničkou na dortu?  
Na řešení zelených ploch zatím nejsou definované podmínky v dotač-
ním programu IROP, kam bychom rádi požádali, budeme proto vy-
čkávat. Nicméně podmínkou řešení dešťových vod při stavbě budov 
je jejich retence, a právě retenční nádrže jsou součástí parku, vyplatí 
se proto stavět je zároveň. Takže částečně se park začne budovat spolu 
se stavbou přilehlých objektů. Ale ano, můžeme se bavit o tom, že 
park bude tím, co celou akci Bekon jednou uzavře.  

Rozhovor připravila Věra Baumgartnerová
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Proměna Bekonu odstartuje ještě letos
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Za kvetoucími loukami

Lékařská pohotovost v Hrádku skončila

Třetí a v rámci projektu Kooperační síť Kvetoucí louky poslední Infor-
mační workout k zakládání kvetoucích luk byl na Českolipsku dne  
1. června 2023 úspěšně realizován.  

Byl zaměřen na zakládání luk resp. zvyšování kvality městských luk 
extenzivním způsobem, tedy především zavedením vhodných ter-
mínů sečení tak, aby se luční druhy mohly vysemenit. Dalším mož-
ným, ale ne jednoduchým způsobem je sběr semen z okolních dru-
hově pestřejších luk a jejich vnášení do plochy louky, kterou chceme 
zlepšit. V tomto případě je ale nutné mít vhodná místa v zájmové 
ploše, která již nejsou obsazena jinými druhy, které „nováčky“ mezi 
sebe nepustí. Takovými místy mohou být např. krtičiny. 

Louky, které jsme navštívili byly předmětem česko-saského pro-
jektu „Lychnis – Rozkvetlé louky“ (https://lychnis.org/louky/). 

Prohlédli jsme tak louky ve Stráži pod Ralskem, Hamrem na Jezeře, 
České Lípě. Podívali jsme se také na farní louky ve Volfarticích, o které 
se stará sociální podnik Mýdlárna Koukol: Léčivé byliny, které se zde 
vyskytují, se využívají k výrobě skutečně ekologických mýdel. 

V rámci workoutu proběhla také diskuze, jak podpořit kvetoucí 
louku na menších soukromých pozemcích, stačí vysekat jen cestičky 
pro pohyb na zahradě a zbývající plochu ponechat až do vysemenění 
kvetoucích rostlin. Takovou plochu sekáme zpravidla v druhé polovině 
června. 

Pokud se při procházkách Hrádkem n. N. budete pozorně dívat,  
několik takových zahrad určitě objevíte. 

Projekt ale ještě nekončí, připravujeme pro Vás ještě exkurzi do  
Raspenavy a okolí (15. 7. 2023 od 13:00), v rámci které se podíváme 
za léčivými bylinami v okolí Raspenavy i do zahrady bylinkáře Dušana 

Havlíka a připravíme si léčivé tinktury a mastičky. Program a kontakt 
pro přihlášení najdete na www.kveroucilouky.cz. 

Pro děti a rodiče bude také ještě připraven program ke kvetoucím 
loukám při Dožínkových slavnostech v Hrádku n. N., které se letos ko-
nají 9. září. 

V rámci projektu Kooperační síť Kvetoucí louky 
(CZ.11.4.120/0.0/0.0/20_032/0002849)

Město Hrádek nad Nisou se rozhodlo k 1. červnu ukončit provoz lé-
kařské pohotovosti. Důvody jsou především ekonomické. Do konce 
loňského roku tuto službu provozoval Liberecký kraj. Na podzim ale 
přišla zpráva o rušení pohotovostní služby v menších městech. Toto 
rozhodnutí dopadlo i na naše město. Také kraj jako důvody svého roz-
hodnutí uvedl především vysoké náklady neodpovídající vytíženosti 
pohotovostních ordinací.  

Přestože kraj přestal od 1. ledna službu finančně podporovat, 
městu se podařilo dohodnout, že Krajská nemocnice Liberec bude 
pohotovost dál provozovat s tím, že rozdíl mezi příjmy a výdaji město 
zaplatí. Stanovena byla zkušební doba na půl roku. Už na konci dubna 
ovšem bylo jasné, že jde skutečně o službu velmi nákladnou a neefek-
tivní. Pohotovost fungovala o víkendech a svátcích, vždy od 9 do  
18 hodin. Podle dat za první čtyři měsíce město za 37 dní provozu  
zaplatilo 345 tisíc korun. Ošetřeno bylo 153 pacientů. Na pohotovost 
tak v průměru chodili za den čtyři pacienti. Průměrný náklad na jed-
noho s poplatkem ošetřeného člověka tak vychází na 2 256 korun. 
Čísla hovoří jasně, rozhodnutí o ukončení provozu pohotovosti na 
sebe nenechalo dlouho čekat.  

Lékařská pohotovostní služba (LPS) poskytuje zdravotní péči v pří-
padech, které pacienta neohrožují na životě a nevyžadují proto neod-
kladný zásah zdravotnické záchranné služby. Slouží pro případy náhlé 
změny zdravotního stavu, například při horečkách, nachlazeních,  
bolestech v krku, bolestech zad, nebo pokud je potřeba předepsat  

nějaké léky. Nejbližší pohotovost je nyní v liberecké nemocnici. Ote-
vřená je každý všední den od 17 do 21 hodin a o víkendu od 8 do  
18 hodin. Pro vážnější a život ohrožující stavy slouží Zdravotnická  
záchranná služba. Její provoz samozřejmě zůstane zachován a v pří-
padě potřeby je možné ji přivolat (tel. číslo 155 nebo 112). 

Věra Baumgartnerová
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Kvalita života v sousedství Turówa 
Výsledky první fáze dotazníkového šetření hodnotícího kvalitu života a pozvánka ke druhé 
fázi dotazníkového šetření

Dotační program v rekordních číslech

Vážení obyvatelé Uhelné, Oldřichova na Hranicích a Václavic, v minu-
lém roce proběhlo první dotazníkové šetření v rámci projektu TA ČR, 
do kterého se zapojilo 80 obyvatel. Děkujeme všem, kteří se do šetření 
zapojili. Podrobné výsledky budou k dispozici až po ukončení celého 
projektu, ale už z prvního šetření máme některé zajímavé výsledky.  
V obou oblastech vnímají respondenti jako největší problém v sou-
časné době zdražování energií. V kontrolní oblasti (Václavice) vnímají 
lidé jako významný problém nedostatek pitné vody a znečištění vod-
ních toků. Ve sledované oblasti lidé vnímají jako významný problém 
hluk z průmyslové činnosti, který je obtěžující a pociťují ho jako du-
nění, hučení, hluk proměnný v čase nebo rachot. Zhoršení hlukové  
situace v místě bydliště za posledních 5 let uvedlo 58 % obyvatel ve 
sledované oblasti a 36 % v kontrolní oblasti. Návratnost dotazníků 
byla velmi nízká. Po osobním kontaktu a zpětné vazbě od obyvatel 
lze usoudit, že ztrácí důvěru ve zlepšení stavu životního prostředí  
v místě svého bydliště. Mimo námi zkoumaná rizika uvádějí respon-
denti ze sledované i kontrolní oblasti jako velmi závažný problém  
světelné znečištění pocházející z pěstování rajčat ve sklenících využí-
vajících odpadní teplo z hnědouhelné elektrárny, které přirovnávají  
k celonoční záři zapadajícího slunce.  

Informace, které jsme získali v první fázi dotazníkového šetření, 
jsou pro nás velmi důležité a dovolujeme si Vás požádat o zapojení 
do druhé fáze projektu TA ČR SS05010044 “Metodika hodnocení 
vztahu expozice–odezva osob exponovaných v životním prostředí hlu-
kem z důlní činnosti”, která proběhne v období od června do října 
2023 a bude se týkat hodnocení kvality života, a to osobním kontak-
továním tazatelky Lékařské fakulty Ostravské univerzity.  

 
Kompletní vyplnění dotazníku bude oceněno okamžitým poskyt -

nutím stravenek SODEXO v hodnotě 500 Kč.  
Těšíme se na Vaši účast, této spolupráce si velmi vážíme!  

Kolektiv řešitelů z Lékařské fakulty Ostravské univerzity

Bezmála jeden a čtvrt miliónu korun si letos rozdělí z dotačního pro-
gramu města spolky, sportovní oddíly a pořadatelé kulturních, spor-
tovních a společenských akcí. Vloni bylo na tyto žádosti v dotačním 
programu připraveno 400 tis. Kč, dalších 439 tisíc korun se pak roz-
dělilo v rámci individuálních žádostí o podporu. Jedná se tedy o re-
kordní částku a zásadní navýšení podpory těch, kteří se ve městě snaží 
dělat něco pro druhé a potřebují tyto aktivity finančně zajistit. Částka 

se navíc v průběhu roku ještě o něco zvýší v rámci individuálních žá-
dostí o dotaci, i když ty budou letos eliminovány, jak bylo dopředu 
avizováno. Pořadatelé měli využít primárně dotační program. 

„S ohledem na inflaci a vyšší ceny téměř všeho kolem nás město 
upravilo výše jednotlivých podpor. V případě žádostí na projekty do-
šlo k navýšení na dvojnásobek, v případě podpory dětí registrovaných 
ve spolcích a dalších organizacích dokonce na dvaapůlnásobek,“ řekl 
při vyhlášení dotačního programu starosta města Josef Horinka.  

O dotaci bylo možné žádat na projekt, tedy konkrétní akci, a na 
podporu volnočasových činností, která byla dříve označována dotací 
na člena. Pořadatelé tak letos mohli získat podporu na dvě akce v ma-
ximální výši 30 a 15 tis. Kč (vloni 15 a 7,5 tis. Kč). V případě podpory 
volnočasových aktivit mohli žadatelé dostat 500 Kč na každého člena 
z řad dětí a 100 Kč na dospělého člena spolku. V prvním podpro-
gramu se sešlo 37 žádostí v celkovém objemu 834 450 Kč, v druhém 
16 žádostí v hodnotě 393 800 Kč. Je to více, než bylo původně pláno-
váno (850 tis. Kč v prvním podprogramu a 250 tis. v druhém podpro-
gramu), rada města přesto rozhodla, že budou uspokojeny všechny 
žádosti v plné výši. 

Podpory se dostalo tradičním i novým sportovním akcím, jako jsou 
cyklistické a běžecké závody, turnaje v tenisu, ve stolním tenisu, ve 
fotbalu, turistické akce, akce horolezců. Z kulturních akcí byly pod-
pořeny například Country sešlost, Shotgun, Kristýna Festy, festival 
vína a také dokumentace vzpomínek pamětníků organizací Post  
Bellum.          

Vít Štrupl
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Vydává Město Hrádek nad Nisou



12. Benefiční koncert se blíží

Den dětí na Kristýně
I v letošním roce se mnoho rodičů z blízkého i vzdálenějšího okolí vy-
dalo společně se svými ratolestmi v očekávání příjemně stráveného 
odpoledne spojeného s procházkou na tradiční Den dětí v Rekreač-
ním areálu Kristýna.  

 
Kolem jezera děti plnily na zastaveních zabydlených pohádkovými 

bytostmi různé úkoly, za které byly na konci putování, když obešly  
celou vodní plochu, náležitě odměněny. Nechyběly ani atrakce v po-
době kolotoče, elektrických autíček, trampolín nebo skákacího hradu. 
Celý den byl velký zájem o plavbu na člunech spolu s hasiči a záchra-
náři. Vojáci z Grabštejna se svými psy zase při ukázkách zvědavému 
obecenstvu předvedli vyhledávání drog, výbušnin ukrytých v auto-
mobilu nebo zadržení nebezpečné osoby. Jako každý rok přilákala  
pozornost návštěvníků Kristýny ukázka práce hrádeckých hasičů. Před-
vedli vyproštění řidiče z havarovaného automobilu a za svou práci 
sklidili zasloužený potlesk. O zábavu a smích nebyla na dni dětí nouze, 

k tomu svým nemalým dílem přispěl i hodný Šáša Váša. Ten měl na 
úplný závěr připravenou i diskotéku. 
 
Poděkování pořadatelům a partnerům Dne dětí na Kristýně: 
Dům dětí a mládeže Drak; Brána Trojzemí; Kristýna, a. s.; hrádecké 
MŠ; Město Hrádek nad Nisou; Cvičení Lída; Nadační fond Severo-
česká voda; Energy Benefit Centre, a. s.; Progres Liberec, s. r. o.;  
IBR Consulting, s. r. o.; SKJ, s. r. o.; Projektový ateliér David, s. r. o.; 
Hagal, s. r. o.; Ernst Bröer, spol. s r. o.; INPLYTO – Raban a syn;  
Ing. Radovan Novotný; NÝDRLE – projektová kancelář; FS Vision, s. r. o.; 
MAXEL, s. r. o.; Stavby MH, s. r. o.; Josef Horinka; PULSKLIMA, spol.  
s r. o.; PANORAMA Standa Dlouhý; Bistro Panelka, ARTMETAL Jiří  
Tesař, s. r. o.; NISAP CZ, s. r. o.; Hrádek potřebuje změny!, z. s.;  
Jiří Bistiak; Pavel Farský; KORTAN, spol. s r. o.; Hrádecká zmrzka; Vodní 
záchranná a potápěčská služba; Sdružení dobrovolných hasičů Hrá-
dek nad Nisou; Lunaparky Novotný. -rs-

Termín letošního Benefičního koncertu připadl na sobotu 24. června. 
Na Hasičské louce v Hrádku nad Nisou čeká na návštěvníky tradiční 
program plný zábavy pro děti, muziky a nejrůznějších ukázek. To vše 
pod taktovkou zapsaného spolku Hrádek nad Nisou – Ostrov života, 
který už více než deset let pomáhá lidem se závažným onemocněním 
a jejich rodinám. Výtěžek koncertu poputuje na konto veřejné sbírky 
s názvem „Ostrov pomáhá“. 

Návštěvníci se i letos mohou těšit na vystoupení dětí z hrádeckých 
mateřinek a zájmových spolků. Své umění předvedou Hasíci – malí 
hrádečtí hasiči, taneční soubor MIX Dance Báry Podlipné a Kickbox 
Hrádek nad Nisou. Z Liberce za námi přijedou členové oddílu Tram-
políny Patrman a tanečníci TAKT Liberec. A triky s yoyem (jojem) před-
vede Sofie Tůmová.  

O hudební program se postarají kapela Apettyt, Fanda & jeho 
banda a Noční Můry. Na excelentní zpěvačku Věru Špinarovou budou 
moci návštěvníci zavzpomínat při vystoupení Lucie Malinové, která 
dorazí s projektem Věra Špinarová Tribute. Návštěvníky budou dále 
bavit kouzelník Marcolli a po setmění oblíbení mistři ohně vystupující 
pod názvem plaYman. 

K akcím Ostrova života neodmyslitelně patří stánek s rukodělnými 
výrobky, který nám i letos pomohli naplnit naši členové a příznivci. 
Výběr bude jako obvykle pestrý a bohatý. Koupí některého z výrobků 
návštěvníci přispějí k celkovému výtěžku, stejně jako zaplacením  
dobrovolného vstupného. V uplynulých ročnících jsme se přesvědčili, 

že ochota lidí pomáhat je obrovská. Velmi si této solidarity vážíme  
a koncerty, které každoročně pořádáme, jsou naším poděkováním 
všem, kdo se k pomoci připojí.  

12. Benefiční koncert pro Ostrov života proběhne na Hasičské louce 
v Hrádku nad Nisou v sobotu 24. června od 14 hodin.  

Přijďte se pobavit a přispět na dobrou věc. Srdečně vás zveme! 
Věra Baumgartnerová
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Úspěchy hrádeckých mažoretek
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Hrádecké mažoretky dlouhodobě patří mezi českou špičku a potvrdily 
to i letos. Nejprve se na konci dubna kvalifikovaly na Mistrovství české 
republiky v Čáslavi a odtud přivezly řadu medailí. O posledním květ-
novém víkendu se zúčastnily otevřeného Mistrovství Evropy, které se 
konalo v Teplicích a i odtud odjížděly s několika tituly a řadou pódio -
vých umístění. 

Pro nejstarší formaci hrádeckých Babetek byla tato mistrovství zá-

roveň loučením se soutěžemi. Devátá třída a postup na střední školu 
zpravidla znamená ukončení společných tréninků, bez kterých pokra-
čovat nelze. Čas ukáže, jak jejich místo zaujme další generace. 

Vít Štrupl 
Výsledky z Mistrovství České republiky: 
Sofie Holcová (Baton sólo děti)                                                  2. místo 
Babybambulky (Baton velká formace)                                       3. místo 
Sluníčka (Baton velká formace)                                                  1. místo 
Klára Synková, Tereza Szilágyiová (Baton duo juniorky)         2. místo 
Nella Nováková, Michaela Zemanová (Baton duo juniorky)   7. místo 
Simona Grohmannová, Kateřina Šmahelová (Baton duo juniorky) 
                                                                             2. místo (vicemistr ČR) 
Babetky (Baton miniformace)                                  1. místo (mistr ČR) 
 
Výsledky z Mistrovství Evropy WAMT: 
Babybambulky (Open baton cadets stage) 
                                                               1. místo (European Champion) 
Tereza Grohmannová (Open baton cadets solo)                     4. místo 
Sofie Holcová, Bára Vlková (Open baton cadets duo/trio)                    
                                                               1. místo (European Champion) 
Sluníčka (Open baton juniors stage) 1. místo (European Champion) 
Nella Nováková, Michaela Zemanová (Open baton juniors duo/trio) 
                                                                                                       2. místo 
Kateřina Šmahelová, Simona Grohmannová (Open baton juniors 
duo/trio)                                                                                        3. místo 
Klára Synková, Tereza Szilágyiová (Open baton juniors duo/trio) 
                                                                                                       4. místo 
Babetky (Open baton seniors mini)                                           3. místo

8 ze společnosti
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Rising Stars na cestě vzhůru
Rising Stars je taneční skupina z Hrádku nad Nisou, která se zabývá 
stylem street dance. Skupinu založila v roce 2016 Lenka Szymszová 
po neodbytných prosbách svých dcer jako taneční kroužek při ZŠ Do-
nín. Street dance se Lenka věnuje již od svých sedmi let, proto netr-
valo dlouho a kroužek byl pro ni málo. Proměnila jej v taneční skupinu 
s názvem RISING STARS. 

Začínala s 15 dětmi, dnes skupina čítá 45 členů ve věku 5–15 let (vě-
kové kategorie má v plánu nadále zvyšovat) a samozřejmě stále nabírá 
nové tanečníky a tanečnice. Lenka je hlavní trenérkou skupiny, vzala si 
na starost kategorie DĚTI a JUNIOŘI. Jako parťačku si našla Veroniku Švo-
movou, která stejně jako Lenka tanci propadla již v dětství. Veronika tré-
nuje kategorii MINI DĚTI a stará se tak o podhoubí a naděje skupiny. 

Skupina Rising Stars za dobu svého působení získala ve všech vě-
kových kategoriích nespočet medailí na tanečních soutěžích včetně 
několika pohárových vítězství. Děti vede k profesionálnímu tanci 
včetně gymnastiky a akrobacie. Letos se skupina za vydatné podpory 
města Hrádek nad Nisou dočkala vlastního tanečního studia, které 
jim umožňuje častější tréninky a kvalitní zázemí, ve kterém si děti mo-
hou nechávat své věci a cítí se zde příjemně jako doma. Rising Stars 
chce své taneční dovednosti stále zdokonalovat a ukázat, že i v Hrádku 
jsou velmi talentované děti. 

Jak vyplývá z předchozích řádků, Lenka je cílevědomá a zarputilá. Pra-
cuje tvrdě, ale to samé vyžaduje i po svých svěřencích. Někdo má talentu 
víc a někdo méně, intenzivní přípravou tyto rozdíly postupně mizí. 
„Uplácala jsem z hlíny Golema,“ směje se, když vypráví o svých ju niorech. 
Je na ně náležitě pyšná a vyhledává nové výzvy. Letos se rozhodla podat 
přihlášku do postupové soutěže CZECH DANCE TOUR a dopadlo to 
hned na poprvé výtečně. V oblastním kole obsadili 3. místo. 

Se skupinou jsem natáčel nominační video pro soutěž BEST DANCE 
CREW a viděl nasazení, se kterým děvčata musela svou sestavu mno-
hokrát zatančit, abychom měli dostatečné množství materiálu pro vý-
sledný střih. Vyplatilo se. Členky Rising Stars jejich taneční výkon na 
nahrávce vynesl ke 2. místu a zajistil postup na Mistrovství České  
republiky. Tam potvrdily své kvality a vybojovaly krásné 4. místo. 

V dalších letech se připraví znovu na účast v postupových soutě-
žích, zapojovat budou i menší svěřence. A další plány? Nečekejte nic 
skromného – vyhrávat co nejvíce tanečních závodů a samozřejmě se 
chtějí nominovati i na mistrovství světa. Tak ať to dopadne! 

Roman Sedláček



Deváťáci základních škol se rozloučili  
tradičními plesy
ZŠ Lidická
První páteční červnová noc se zapsala hluboko do srdcí mnoha žáků 
ze Základní školy Lidická v Hrádku nad Nisou. Těm z devátých tříd, 
kteří se pomalu začínají loučit se svou základní školou i svými třídními 
učitelkami, Mgr. Evou Kryštůfkovou a Mgr. Stanislavou Větrovskou. 

Dlouho připravovaný ples vycházejících žáků třímal pevně s noble-
sou i humorem moderující Jan Polma, odzadu podporovaný DJ Pa-
vlem Zrnovským tak, že vše běželo jako po drátkách. Šerpování  
a společné pěvecké vystoupení pak bylo emocionálním vrcholem  

 
večera, který tímto slavnostním aktem ještě zdaleka nevyčerpal svůj 
program. 

Po skončení všech proslovů, děkování, předávání květin a darů  
i osušení slziček přišla na řadu zábava a diskotéka. Ještě dlouho do 
noci zněla okolím Kulturního domu Beseda ozvěna skvělých hitů na 
počest deváťáků stojících na samém prahu dospělosti. Základní škola 
Lidická se jim snažila poskytnout dobrý a pevný základ. Jak s ním na-
loží, už je jen a jen na nich              Roman Sedláček

A je tu závěr devítileté školní docházky a s ním i akce, na kterou se 
všichni deváťáci těší, ze které jsou nervózní a určitě mají i lehké 
obavy – Ples vycházejících deváťáků aneb Discoples, který se konal  
9. června v DK Beseda. 

I letos to pro žáky znamenalo dva měsíce nacvičování, výroby kulis, 
slz, potu, krve (a spoustu šedivých vlasů nejen pro třídní učitelky), ale 
výsledek stál za to. Ať už se jednalo o Casino Royale s únosem třídní 
učitelky, hodinu tělocviku, legendární filmové scénky a společné  

 
vystoupení plné vzpomínek na všechny stupně vzdělávání, kterými  
si žáci prošli a (možná jako Promovaní inženýři) projdou. 

Na závěr zaznělo poděkování ze strany žáků směrem k rodičům za 
jejich pomoc a podporu, učitelům za trpělivost a v neposlední řadě  
i městu za pronájem sálu a zaměstnancům Brány Trojzemí za pomoc 
s organizací. Tímto se k poděkování připojujeme a přidáváme velké 
díky deváťákům za skvěle odvedenou práci nejen při samotném vy-
stupování, ale i při celkové přípravě plesu. Jsme na vás pyšné!  

A. Horáková & J. Czuchová

ZŠ T. G. Masaryka
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Kde jinde by mohla být výstava modelů vlaků než v Mašince, v klubu 
pro rodiny s dětmi, kterou si pro vás připravila Jednota bratrská Hrádek 
nad Nisou. Díky spolupráci s modeláři ze Společnosti přátel železnič-
ního modelářství a železnice jste mohli ve dnech 26. a 27. květ na vidět 

osm modelů kolejišť. A jelikož má každý modelář jiný styl a zaměření, 
mohli jste vidět rozmanitost způsobu zpracování a realizace jednotli-
vých modelů. Příkladem byla kolejiště, která vyobrazovala život ve 
městě a na vesnici, konkrétní lidské příběhy, které jsou běžnou součástí 
života, jako například stavba domu, třída na školním výletě, měření 
rychlosti v obci, práce na zahradě a na poli, práce na pile a samo zřejmě 
vyobrazení cestujících a řady profesí spojených se železnicí. 

Úsměvná byla poznámka: „Tak to vám muselo zabrat hodně času… 
Myslím, že celé odpoledne.“ No, některé modely nejsou hotové ani 
po osmi letech práce. Někteří zarputilí modeláři shánějí výkresy vlaků, 
domů, antén, nástupišť a převádějí je do měřítka svého modelu, aby 
vše vyrobili z dostupných materiálů. Výsledkem je dokonale automati-
zovaná železnice. Mnozí návštěvníci, kteří se mohli podívat i „za pult“ 
do nitra modelů, užasli nad tím, co se skrývá v jejich útrobách. Mnohé 
překvapilo další kolejiště, kde čekají různé vlakové soupravy a vše  
vypadá jako na velkém vlakovém nádraží. Takže nepřekvapí, že ně-
které modely stojí stejně jako jedno nové malé osobní auto. Budeme 
se těšit na další výstavu v roce 2025.   Patrik Müller

Výstava modelů vlaků a kolejišť v Mašince

Noc, kdy kostely odkrývají svá tajemství
Noc kostelů je kulturní událost, která umožňuje nahlédnout do kos-
telů a náboženských budov, jinak veřejnosti jen omezeně přístupných. 
Koná se v mnoha zemích po celém světě, v České republice od roku 
2009. Těší se velké oblibě a každoročně se jí účastní stovky zařízení 
po celé zemi. Programy obvykle zahrnují prohlídky, koncerty duchov -
ní hudby, přednášky, výstavy a další aktivity.  

V Hrádku nad Nisou se letos do Noci kostelů zapojil kostel sv. Bar-
toloměje. Program zahájilo vystoupení Chrámového sboru od sv. Bar-
toloměje následované hudební skupinou „A proč ne”. Návštěvníky 
přivítal i zdejší správce římskokatolické farnosti R. D. ICLic. Mgr. Radek 
Vašinek. Ve druhé části programu mohli návštěvníci individuálně  
absolvovat prohlídku kostela a jeho věže. K dispozici byly odborné  
výklady k varhanám, zvonům a hodinovému stroji. Návštěvníci měli 
také možnost zhlédnout výstavu liturgických oděvů a předmětů nebo 
jen v klidu rozjímat a zapálit svíci v tichu majestátního chrámu.

Faust v Müllerově hrobce
Stará truchlohra českých kočovných loutkářů Faust nabídla divákům 
nevšední zážitek na neobvyklém místě. Müllerova hrobka je tichým 
důkazem lásky i velkého smutku. Svému původnímu účelu neslouží již 

dlouhá desetiletí. Stavba, kam si děti léta chodily skrz ploty tajně hrát, 
a kterou mnoho obyvatel města ani nezná, od předloňského roku 
slouží kultuře. Díky iniciativě Brány Trojzemí se tu pořádají koncerty  
i divadelní představení.   

Faust je legendární postava vzdělance, který uzavřel smlouvu s ďá-
blem. Příběh je po staletí jedním z nejčastěji zpracovávaných námětů  
v evropské kultuře. Předlohou pro postavu doktora Fausta byl údajně Jo-
hann Georg Faust (asi 1480–1540), potulný alchymista, astrolog a mág, 
o kterém již za jeho života kolovaly zvěsti o jeho spolčení s ďáblem a jeho 
hrozném konci. Mezi motivy, které se opakují v různých zpracováních, 
patří Faustova touha po vědění a moci, pakt s ďáblem i Faustovy erotické 
spády. Až na poslední téma bylo vše pestře vyobrazeno i v Müllerově 
hrobce v podání Loutkového divadla pro děti i dospělé Toy Machine. Na 
již tak ponuré místo přivezli herci inscenaci pečlivě vyváženou pro malé 
i velké diváky. Setkání s loutkohrou nebývá pro většinu lidí až tak časté,  
o to víc je atraktivní. Loutky byly nádherné a výrazný byl i hlasový projev, 
který jim zapůjčili herci. Lákavá byla také možnost si po představení osa-
hat i povodit hlavní hrdiny.               Roman Sedláček

10 ze společnosti10
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V září opět do tanečních  
 
Po 29. začnou v září v DK Beseda malé taneční, určené žákům devá-
tých tříd. Po loňském úspěchu bude zároveň s nimi probíhat i taneční 
kurz pro dospělé. Po letech úvah se jej totiž vloni podařilo uspořádat 
a dokončilo jej 15 párů! 

Kurz tance pro dospělé začne ve čtvrtek 14. září. Stejně jako děti, i do-
spělí se budou učit v 10 lekcích, které budou probíhat ve čtvrtek od 19.45. 
Zatímco děti se do kurzu přihlašují ve škole, dospělí tak mohou učinit  
v informačním centru na Horním náměstí. Cena je 2 000 Kč za pár. Při 
přihlášení se skládá záloha 1 000 Kč. Ta se v případě, že by se kurz z ně-
jakého důvodu nekonal, vrací. Máte zájem se zdokonalit ve standardních 
a latinskoamerických tancích? Neváhejte a přihlaste se, aby se kurz mohl 
i letos konat.                    -vš-

 
Občanům, kteří v měsíci květnu roku 2023 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
80 let   Květoslava Gibiserová, Vladimír Libnar,  
            Stanislav Knotek 
83 let   Anna Pilažová, Blanka Heckelová, Marie Kresilová,  
            Zdeněk Sikáček 
84 let   Václav Bartoš 
86 let   Milan Faltus 
87 let   Ludvík Pálka 
96 let   Božena Zemanová 
 

V pátek 26. května byli slavnostně uvítáni tito občánci:  
Kryštof Wagner, Bára Prudíková, Olivia Pavelková, Daniel Herber-
ger, Adam Fremund, Alex Tomaszewski, Eduard Feigl, Elizabet Šin-
delářová, Lucie Svobodová, Maxim Burda, Nela Janatová,  
Štěpánka Vašíčková, Tobiáš Říha, Ema Chlumová, Mikuláš Hácha, 
Ali Adnán Jabur. 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea

Promoce senior studentů na Grabštejně
17. května měli senior studenti z KS VU3V Hrádek nad Nisou a Hod-
kovice nad Mohelkou velký den – slavnostní promoci, která se usku-
tečnila v honosných prostorách hradu Grabštejn. 

Program byl dosti exkluzivní! Zapěl nám vážený pan operní pěvec 
Luděk Vele, doprovázel ho na klavír pan Bohuslav Lédl. Literární „bon-
bonek” si pro nás připravili literární historici pan Marek Sekyra a paní 
Františka Párysová. Obdiv úspěšným senior studentům vyjádřil také 
místostarosta města Hrádek nad Nisou Pavel Farský, a tutorka za KS 
VU3V Hodkovice nad Mohelkou Naďa Burianová, která předala záro-
veň i pozdravení od starostky Hodkovic Markéty Khauerové, která se 
nemohla ceremonie zúčastnit. Obdiv a poklonu ke všem skvělým li-
dem, kterým jsme mohli předat pamětní listy, mám samozřejmě i já. 
Předali jsme také krásné dárečky z Libereckého kraje a pozdravení od 
náměstkyně hejtmana Květy Vinklátové. 

Už se známe nějakou chvíli, já jsem byla dojatá, a snažila jsem se 
držet emoce na uzdě. Těch příběhů je několik, za ty tři roky se kaž-
dému událo spousta hezkých událostí, ale také je život občas protkán 
i nějakými smutnějšími situacemi. U každého z našich studentů jsem 
vše v ten daný okamžik pociťovala v takovém nějakém propojení. Pře-
krásné bylo, kolik lásky, jaká obrovská nálož jí byla v tom velikém sále, 
kde spolu s absolventy byl i jejich milující doprovod, partneři, děti, 
vnoučata a další. Tu pýchu, hrdost a radost z úspěchu blízkých jsem 
viděla ve tvářích doprovázejících osob. Bylo to moc silné! Poděkování 
patří také paní kastelánce Věře Ozogánové a jejímu týmu za to, jak 
vše na hradě proběhlo a technicky bylo výborně zajištěno. 

Ing. Barbara Vítková, předsedkyně a ředitelka spolku  
UMÍME SI POMÁHAT, Z. S.

Zahradní slavnost 
 

Sešel se rok s rokem a dne 21. 5. se opět konala Zahradní slavnost, kte-
rou každoročně pořádá Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou v pro-
storách terasy a zahrady Komunitního centra Seník. Zúčastnilo se jí 
asi 60 seniorů, za město byl přítomen p. starosta Josef Horinka. Kultur -
ní vystoupení nám zajistily svými staropražskými písničkami Čupr 
baby, dále sokolník Milan Straka s svými dravci a slavnost zakončila  
hudební skupina Aliguis, která nám zazpívala historické písně. V prů-
běhu odpoledne bylo pro návštěvníky slavnosti a pro hosty připra-
veno malé občerstvení, a také se již tradičně podávaly grilované buřty. 
Reprodukovanou hudbu nám zajistila p. ředitelka Mgr. Látová ze  
ZŠ Loučná. Slavnost se vydařila a ke vší spokojenosti přispělo i pěkné 
počasí.  

Mgr. Šárka Kocianová, ředitelka PS
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Dětská olympiáda mikroregionu je za námi

Slavata triatlon tour 
 

Za krásného slunečného počasí se na hrádecké Kristýně uskutečnil 
další díl celostátního seriálu závodů pro všechny holky a kluky, Slavata 
triatlon tour. Akce se zúčastnilo na 50 dětí, pro které byly připraveny 
různě dlouhé tratě dle jejich věku. Soutěžilo se v duatlonu, mladší 
děti měly pouze jedno střídání disciplín, tedy běh a kolo, ti starší se 
museli poprat s dvojí změnou pohybu, a to v pořadí běh–kolo–běh. 
I když se všichni závodníci vydali z maxima, ochotně pomohli nám, 
pořadatelům, s pozávodním úklidem. 

Děkujeme všem, kteří se na akci podíleli a přidali ruku k dílu.  
Z institucí patří poděkování městu Hrádek nad Nisou, DDM Drak  
a Kristýna, a. s.              Stansilav Dvořan

V úterý 23. května se na hrádecké Kristýně uskutečnilo sportovní klání 
žáků 5. tříd základních škol z Mikroregionu Hrádecko – Chrastavsko. 

Předpověď, která slibovala bouřky a déšť, se nakonec nevyplnila, a tak 
se všech třináct pětičlenných týmů mohlo za pěkného počasí vrhnout 
do soutěžení. Přípravy celé akce se zhostil Dům dětí a mládeže DRAK 
a rozhodčí jednotlivých disciplín poskytla základní škola T. G. Masa-
ryka. Bodovalo se celkem v sedmi rozličných disciplínách: v běhu 
(sprint a vytrvalost), koloběžkách, hodu ringo kroužky, lukostřelbě, 
švihadlech a orientačním běhu. Děti musely prokázat nejen svou  
sportovní zdatnost, ale také týmového ducha a fair play. Také díky 
tomu mělo úterní dopoledne výbornou atmosféru, za což patří podě-
kování soutěžícím i jejich vedoucím výprav – pedagogickému dopro-
vodu. Žáky při sbírání bodů podporovali i zástupci jejich obcí, kteří 
při vyhlášení předávali medaile. A jelikož stupně vítězů jsou jen tři  
a týmů třináct, pořadatelé na závěr připravili tombolu, kterou se sna-
žili udělat radost i členům týmů, kteří se na „bednu“ nedostali. 

Výsledky: 1. ZŠ Mníšek – obec Mníšek, 2. ZŠ a MŠ Nová Ves,  
3. ZŠ Mníšek – obec Oldřichov v Hájích.                         Stanislav Dvořan

Atletický čtyřboj 
 

Cvičenci ze Cvičení Lída se 23. května zúčastnili atletického souboje 
na armádním stadionu Svojsíkova v Liberci. Z Hrádku vyrazilo 19 dětí, 
soutěžily s dalšími 64 dětmi z jednot Harcov, Loko I, Rochlice a Vrati-
slavice. Po celý den přálo počasí a atmosféra byla skvělá. Čtyřboj za-
hrnoval krátký a dlouhý běh, skok daleký a hod. Hrádečtí si domů  
odvezli celkem 9 medailí.  

Mladší žactvo I (2014–2015): 
Boris Bulan 2. místo  

     Sofie Hornová 3. místo 
St. žákyně III (2011–2010): 
Kája Víchová 1. místo 
Sára Zamrzlová 2. místo 
St. žactvo IV (2009–2008):  
Natálie Fořtová 1. místo 
Natka Hrašnová a Lukáš Hojsák 2. místo 
Dorost (2007–2005): 
Adéla Šrajbrová a Matěj Čemus 2. místo 
Každý účastník obdržel sladkost a první tři z každé kategorie  

diplom a medaili.    Lída Robová

12 ze společnosti
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Tábor s Veselou vědou 

 
Veselá věda působí v Hrádku nad Nisou již řadu let. Kromě kroužků 
na základních školách, kde během školního roku připravujeme pro 
děti z prvního stupně zábavná badatelská odpoledne, organizujeme 
pro děti pravidelně letní příměstské tábory. I letos tábor plný objevů, 
bádání i zábavy proběhne v prostorách klubovny DDM Drak v Žitav-
ské ulici, a to v termínu 17.–21.července. Na prázdniny 2023 jsme při-
pravili ve Veselé vědě pro táborníky dobrodružnou cestu plnou no-
vých pokusů a objevů, her i nových přátel. Prozkoumáme, jak funguje 
lidské tělo. Zjistíme, co zajímavého se dá zkoumat v kuchyni a bu-
deme se věnovat i neživé přírodě. Vypravíme se také ven za hmyzími 
opylovači a budeme objevovat jak žijí a co pro nás dělají. A kdo ví, 
třeba někdo dostane i naši největší cenu pro vědce, „Veselovědní no-
belovku“! 

red

Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
 formát                                                                      cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                           200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                              500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                         1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                             1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                          3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                 cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                        2 Kč 

 ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)

 

Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

 

brigádníka na pozici  
obsluhy čerpací stanice – 
– pátek, sobota, neděle.  

 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz

 

Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

pracovníka na hlavní  
pracovní poměr, na  

pozicici obsluhy čerpací 
stanice a směnárny.  

 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz
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Den dětí na Kristýně

16 fotogalerie
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